
Mindenszentek�..
Már a régi rómaiak is szoktuk mondani, ha valami nagyon
régirõl beszélünk. Így van ez a mindenszentek ünnepével is.
Marcus Agrippa Kr.e. 27-ben építtetett egy hatalmas templomot,
amit Pantheonnak neveztek el. Itt az összes isten tiszteletére
mutatták be a papok az áldozatot. A Pantheont aztán Rómában

610 (egyes források szerint 609) május 13-án keresztény
templommá alakították. Ez adott alkalmat az ünnep bevezetésére:
hiszen ezen a napon IV. Bonifác pápa a templomot az összes
vértanú tiszteletére szentelte. Ma a római és görög katolikusok az
egész világon megünneplik mindenszentek ünnepét, amely (IV.
Gergely pápa 835-ben kelt rendelkezése szerint) valamennyi
kanonizált és nem kanonizált szent és igaz ember emléknapja.
Mindenszentekkor virágba borulnak a temetõk. Idén csodálatos
napunk volt, kellemes idõben díszíthettük a sírokat, helyezhettük
el az emlékezés virágait a temetõkben, hiszen a Mindenszenteket

követõ halottak napja elhunyt szeretteinkrõl való megemlékezés
napja is. Ilyenkor az ország útra kel, hogy régen és nem is olyan
régen elveszített kedves hozzátartozóinkra emlékezzünk. A fehér
krizantémok, a lobogó gyertyalángok felidézik szeretteink

emlékét, a síroknál régen látott rokonok találkoznak egymással.
Látod, megint itt vagyunk. A pillanat meghitt, az emlékek
feltolulnak, eszünkbe jut egy kedves emlék, ami már örökre
elveszett.
Már hagyomány, hogy a polgármester asszony és a
Képviselõtestület tagjai koszorút helyeznek el a két világháború
hõsi halottainak emlékmûvénél a temetõkben. A temetõi
keresztnél Szemenyei Péter plébános mondott könyörgést, majd
a résztvevõk a világháborús emlékmûvekhez vonultak. Ilyenkor
nincs szónoklat, csak a koszorúk. A Testület tagjai mécseseket
gyújtottak azoknak a hõsi halottaknak az emlékére, akik a
legtöbbet, életüket adták a Hazáért.
A virágba borult temetõket az égõ gyertyák fénye világította meg
egész éjszaka. És égtek a gyertyák a Rákóczi úti hõsi emlékmû
elõtt is, mert hõsi halottainkat nem feledjük el. Ahogy nem

feledjük az
elhalt apát,

édesanyát,
nagyszülõt,

testvért sem,
senkit aki
kedves volt
szívünknek.

KGy
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Egy eredményes élet Bocsi Imre � Füzesabony díszpolgára
Õszintén gratulálok a díszpolgári cím elnyeréséhez. Meglepte az
Önkormányzat döntése?
Meglepetésként ért, de megmondom õszintén, jólesett.

Ön tõsgyökeres Füzesabonyi, családja sok nemzedékre
visszamenõleg él Füzesabonyban.
Igen, anyai és apai nagyszüleim is Füzesabonyiak voltak, a
Rákóczi úti lakásunkban éltek már anyai nagyszüleim is.
Nagyapám �dohányos� volt a pusztaszikszói érseki uradalomnál,
a dohánytermesztésben dolgozott. Bár sok �Bocsi� van
Füzesabonyban, a családunk egy külön ág, nincs is
�ragadványnevünk�. Apai nagyapámék Bocsi Jánosék, anyai
nagyapám az I. világháborúban életét áldozta a hazáért, neve
olvasható a világháborús emlékmû talapzatán. Apám Bocsi Imre,
vasutas volt, elõmunkás, amely akkor is és ma is megbecsült
foglalkozás volt a vasútnál. Foglalkozásából adódóan sokat volt
távol, mindig ott, ahol a MÁV-nak szüksége volt rá. Budapest
Kelenföldön dolgozott. A II. világháborúban apám gyalog jött
haza Budapestrõl.

Említette, hogy a családjuknak nincs
ragadványneve.
A Bocsinak nincs is, de nagyanyám például
Vakjancsi Rozál volt, édesanyámat pedig
Guhin Rozinak hívták. Gyerekkoromban õk
neveltek, apám csak hétvégén volt otthon,
mint akkoriban ez általános volt, így rá
jutott a fegyelmezés. Én mai napig
szeretettel gondolok rájuk. Sokat
dolgoztam gyerekkoromban, de
elmondhatom, hogy egész életemben is.
Gyerekként sokszor vezettem a lovat
ekekapáláskor, vagy dolgoztam apám
mellett marokszedõként, de dolgoztam
kõmûves mellett, krampácsoltam a vasútnál
a perecesi Lyukósi alagútban.

Mi volt az, ami �emberségre� tanította a
fiatal abonyi gyereket?
Elsõsorban édesanyámék szeretete, és a
napi munka. Mivel nagyon vallásosak
voltak (édesanyám és nagyanyám is
olvasós-anya volt) sokszor hallgattam Fügedi István és Borsi
esperes szentbeszédeit, a hívõk imádságait. Bár nem vagyok
templomjáró ember, és igazság szerint nem is szoktam errõl
beszélni, de katolikus embernek tartom magamat ma is.

Van-e valami, ami gyerekkorából legjobban megragadta?
Igen. Gyerekkoromtól megszoktam és bár ma már nekem járna
ki koromnál fogva, de még ma is elõre köszönök. Fontosnak
tartom a munkát, nemcsak a szellemi, de a kétkezi munkát is,
mert ez tartást és emberséget ad.

1939-ben született, 1954-ben lett az egri Dobó Gimnázium
diákja. Hogyan vezetett az út a Takarékszövetkezet Elnöki
székéig?
A gimnázium elvégzése után 1958. szeptember 1-tõl dolgozom a
Takarékszövetkezetnél. Mikor kezdtem, nem gondoltam volna,
hogy eddig eljutunk. 1972-tõl lettem hivatalosan a szövetkezet
elnöke. Végigjártam a ranglétra szinte összes fokát. Az 1957.
februárjában alakult Füzesabonyi Takarékszövetkezet kezdetben
hetente kétszer volt nyitva, majd 1958. szeptember 1-tõl már
minden nap délig. A szövetkezet fejlõdése mondhatni töretlen
volt, bár mindig voltak nehéz idõszakok. Szerencsém volt, mert
mindig kiváló munkatársakat választottam most is és a múltban

is. A �60-as évektõl kezdõdõen kezdtünk el vidéken is fiókokat
nyitni, elsõsorban a helyi, életképtelen takarékszövetkezeteket
átvéve. A szövetkezetek felett a MESZÖV bábáskodott.  Elõször
Besenyõtelken, Kerecsenden, majd Mezõtárkányban nyitottunk
fiókot. A �90-es évek pénzügyi reformjai, a kétszintû
bankrendszer megalakulása, az új tartalékképzési és
adósminõsítési szabályok, új kihívások elé állították a
takarékszövetkezetet. �Bankosabban� kellett gondolkodni, amit
sikerrel oldottunk meg, kitûnõ munkatársaimmal közösen. Mára
a szövetkezet 1 milliárd forint saját tõkével és mintegy 13
milliárd forintnyi mérlegfõösszeggel nemcsak a megye jelentõs
szövetkezeti pénzintézete.

A 60-as években Ön elismert sportoló és sportvezetõ is volt.
Talán ez így túlzás, de atletizáltam, viszonylag sikeresen. 1959-
ben én lettem az elsõ edzõje a füzesabonyi férfi kézilabda
csapatnak, és mintegy 10 évig edzõsködtem. A nõi kézilabda
csapat sikeres edzõje, Atkári Lajos is nálam kezdett kézilabdázni.
És még sokan mások is. Azóta is örülök minden füzesabonyi

sportsikernek és füzesabonyiként minden,
a várost érintõ fejlesztésnek, sikernek.

A füzesabonyi Takarékszövetkezet
elnökeként Önnek a város és városkörzet
fejlõdésében mindenképp nagy szerepe volt.
A Takarékszövetkezet, mint az egyszerû
emberek és kis- és középvállalkozók
pénzintézete. A pénzügyi folyamatokon
keresztül komoly segítséget nyújtott a város
fejlõdéséhez. Az emberek jóléte, a gazdaság
fejlõdése a hitelrendszeren, a pénzügyi
folyamatokon át tud új, magasabb szintre
emelkedni. A Takarékszövetkezet, mint helyi
�bank� mindig megtalálható volt, hitelei
komoly segítséget jelentettek akkor is,
amikor még nem volt ilyen �bõség�
pénzintézetekben.
Igen, munkatársaimmal együtt mindig
fontosnak tartottuk, hogy közel legyünk
az emberekhez. Hitel kihelyezéseink
nyomán mindig öröm volt látni a
vállalkozások fejlõdését, azt, hogy háttér

tevékenységünk segíti az egyes emberek és a város fejlõdését is.
Egész életemben a kemény, szorgalmas munka híve voltam, de
soha nem lehet figyelmen kívül hagyni az embert.
Ebbõl a beszélgetésbõl is érezni, hogy Ön szereti az életet, szereti
a munkáját. Ismerõsei azt mondják, kitûnõ bora van. 1973-tól
borászkodom, saját gyönyörûségemre. Egy kis ostorosi szõlõ
telepítésével kezdtem, mára már csak szüleim házának kertje a
szõlõbirtok. Szeretek itt kertészkedni, gyönyörûek a
gyümölcsfáim és az itt lévõ néhány tõke szõlõm. A magam
termelte szõlõbõl készítem saját magam és barátaim számára a
bort, de nem vetem meg az igazán jó pálinkát sem. Az élethez
mindezek hozzátartoznak, ugyanúgy, mint a mindennapi
tisztességgel végzett munka.

Visszatekintve az elmúlt 50 évre, milyen tanulságot tudna
megfogalmazni?
Talán Mikszáth �Új Zrínyiász�-a jut eszembe ilyenkor: Ha az
alapítók felébrednének, csodálkoznának hová jutott a
Takarékszövetkezet.

Köszönöm a beszélgetést.

   K Gy.
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Önkormányzati Hírek
Dr. Bartos Lászlóné alpolgármester rovata

Füzesabony Város Önkormányzat Képviselõ-testülete
2008. november 4-én megtartott rendkívüli testületi
ülésen döntött, határozott a következõkrõl:

1. Határozat elfogadásával megtörtént a
2006.12.13-án elfogadott Füzesabony Város
Önkormányzat Gazdasági Programjának
egységes szerkezetbe foglalása.
Az eredeti program csak fõbb célokat
fogalmazott meg. Az átdolgozott programban
funkcionális célokra elkülönülve kerülnek
megfogalmazásra az egyes célok, a beadandó
pályázatok. A program végén található táblázat
ütemezi a kiadásokat, melyek irányszámok a
költségvetési koncepció kidolgozásánál.

2. A Füzesabonyi Szent Flórián Tûzoltó Egyesület
pályázati önerejének forrásmódosításáról döntött
a testület. A mûködési célú pályázati önerõhöz
és a felhalmozási célú önerõhöz is a forrás az
általános tartalék lett.

3. A Képviselõ-testület döntött a Sport-telep
kerítés felújítási munkáinak forrás
kiegészítésérõl és a Tábor út felújításával
kapcsolatos forrás kiegészítésrõl.

4. A Testület határozott arról, hogy a Polgármesteri
Hivatal Hatékonyságnövelõ pályázatára
vonatkozó önerõt a kommunális adóbevétel
terhére biztosítja.

5. A Képviselõ-testület elfogadta az Intézmény-
fenntartó(mikro)társulás létrehozására
vonatkozó Társulási Megállapodást.

6. Az önkormányzat Képviselõ-testülete támogatta
a kompetencia alapú oktatás, egyenlõ hozzáférés
� Innovatív intézményekben (TÁMOP-
3.1.4/08/2) címû pályázaton való részvételt.

Anyakönyvi Hírek:

A gyermek minden család legnagyobb
öröme. Áldás, amit semmi sem
pótolhat. Ha egy gyermek születik, ott
fénylenek a szemek, és értelmet nyer a
további élet.

Örömmel adunk hírt gyermekek születésérõl:

Adorján Luca an.: Berényi Beáta
Kürti Dominik Géza an.: Tóth Mariann
Lakatos levente László an.: Szabó Henrietta
Nagy Fruzsina an.: Asztalos Judit
Rostás viktor an.: Rostás Viktória
Varga Eszter an.: Csubák Csilla
Zwickl Orsolya Niké an.: Zwickl Katalin

Tiszta szívbõl gratulálunk a boldog szülõknek, jó
egészséget, sok örömet kívánunk a gyermek
felnevelésében.

A keresztelés ünnep minden családnak. Az õsi
rítussal befogadást nyer a gyermek a keresztény
egyházba. Egyre többen tartják fontosnak, hogy a
keresztelés szentségét felvegye gyermekük.

A megkeresztelt gyermekek:
Birinyi István és Sike Erika gyermeke: Hunor
Birta Tibor és Szeifert Marianna gyermeke: Olivér Dávid
Gondos Gergely és Tündik Orsolya Zita gyermeke: Dóra
Lakatos Gyula és Szabó Henrietta gyermeke: Levente László
Szabó János és Kovács Krisztina Zsuzsanna gyermeke: Luca

A házasságkötéssel boldog párok esküsznek örök
hûséget egymásnak. Egy szeretett társ mellett élni
az életet, tudni, hogy van, akire mindig
számíthatunk. Az egymáshoz tartozás, a szeretet
meghitt és boldog kifejezése a házasság.

Házasságkötés:

Besenyei József és Kriston Rita

Boldogságban, sok örömben, jó egészségben eltöltött hosszú
éveket kívánunk a párnak.

Nehéz a búcsú, de a gondozott sírok mutatják, hogy
halottaink emléke szívünkben él tovább.

Füzesabony búcsúzik volt polgáraitól:

Csontos Károly 1937-2008
Csörgõ József 1947-2008
Földházi Vilmos Endre 1912-2008
Kaló Józsefné sz.: Székely Franciska 1924-2008
Kerek István 1943-2008
Kobzi István 1928-2008
Maksa Ferenc 1925-2008
Márton Kornél 1944-2008
Pásztor Péterné sz.: Streba Margit 1932-2008
Sáfrán István 1931-2008
Szászi Istvánné sz.: Gyetvai Erzsébet 1921-2008
Urbán Ferenc 1950-2008

A Képviselõ-testület õszinte részvétét fejezi ki az
elhunytak hozzátartozóinak.
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MOZAIK
Rovatvezetõ: Tóthné Veres Noémi

Blanka bál a Telekiben
Az október nem

telt események nélkül
iskolánkban.
A hónap elején
megemlékeztünk az aradi
vértanúkról, majd
megünnepeltük október
23-át a nyolcadikosok
segítségével. Október 24-
én iskolánk névadójának
két éve felavatott
dombormûvét koszorúzta
meg az osztályok
képviselõi elõtt iskolánk
igazgatósága, valamint a
diákönkormányzat.

Az egész hónap azonban a Blanka bál szervezésével, a
színvonalas mûsor elõkészítésével zajlott fõleg a délutáni
órákban.

A rendezvényre a Szülõi Munkaközösség rengeteg
tombola ajándékot szedett össze helybéli és egri vállalkozóktól,
valamint az osztályok egy-egy tálca édes és sós süteménnyel
járultak a rendezvény sikeréhez.

A bál fõvédnöki tisztét Czakó-Teleki Julianna
vállalta, akivel iskolánk 50 éves jubileumán, Teleki Blanka
születésének 200. évfordulóján rendezett ünnepség alkalmából
sikerült igen jó kapcsolatot kialakítanunk.

Igyekeztünk színvonalas mûsort biztosítani, elsõsorban
iskolánk tanulóival. Így fellépett a Teleki Blanka Kórus Németh
Benedekné vezetésével, majd az 5. a és b osztályosok.
Bemutatták az Apáca-show-t az 5. a-és b-s lányok Tóthné Kiss
Zsuzsanna segítségével, a �Kézzel-lábbal� c. mûsort az 5.b-sek
Farkas Judit betanításával, majd a Csavard fel a szõnyeget c
slágerrel hangoltuk táncra  kedves vendégeinket. Kedves
színfoltja volt mûsorunknak a Kaláris néptánccsoport, akik a bál
elõtt jelezték, hogy szívesen lépnének fel rendezvényünkön.
Köszönet érte, éppúgy, mint a Füzes Társastánc Klubnak, akik
igényes mozgással, gyönyörû ruhákkal kápráztatták el a bálozni
vágyó közönséget.

A �bálterem� berendezése sem volt könnyû feladat,
hiszen a sportcsarnokot kellett színvonalasan dekorálni. Ebben az
irányító szerepet Antal Zoltánné kolléganõ vállalta.

A finom falatokat most is Berényi László biztosította, a
talpalávalót a Casablanca zenekar szolgáltatta.

Éjfélkor került sor a tombola ajándékok kisorsolására.
Sokak figyelmét és vágyát a nagy láda szõlõ, a Korona Borház
és a Hotel Flóra vacsora-lehetõsége, a Hotel Flóra Tai-masszázs
ajánlata 2 fõ részére, a Korona Borház aranyérmes bora,
valamint az egri Brendon ZF vízilabda csapata által dedikált
labda kötötte le. Ezek mellett természetesen nagy örömet okozott
újdonsült gazdáiknak a frizura és smink, a szép díszpárna, az
ízléses natur dekoráció és sorolhatnánk még�

 Nagyszerû hangulat a tombola kihúzása után alakult ki
igazán, és a kitartók hajnali négy óráig rophatták a parketten.

A bál bevétele 251.135 forint volt.

Itt szeretnénk köszönetet mondani
mindazoknak, akik elmúlt évi adójuk 1%-át
alapítványunknak ajánlották fel. Az APEH által
átutalt összeg 171.977.- forint volt. Kérjük, hogy
mindazok, akik iskolánk alapítványát szeretnék
támogatni, vagy azért, mert gyermekük, unokájuk itt
tanul, vagy azért, mert õk ennek az iskolának a padjait
koptatták, tegyék meg.
A Füzesabony Teleki Blanka Általános
Iskoláért és Tanulóiért Alapítvány
3390. Füzesabony, Szabadság út 33.
Adószám: 18583672-1-10
Számlaszám: 61900026-13100007

Fejes Ildikó a humán mk-vezetõje

MEGHÍVÓ

A VIK Alapfokú Mûvészeti Iskola ezúton hívja
meg a város zenekedvelõ lakosait novemberi és
decemberi rendezvényeire.

2008. november 24-én 17 órától
növendékhangversenyre várjuk szeretettel az
érdeklõdõket. Helye: a zeneiskola
hangversenyterme, a belépés díjtalan.

2008. december 4-én kerül
sor a Télapó
hangversenyre, melyet a
közösségi ház
nagytermében tartunk 16
órától. A belépés díjtalan.

2008. december 12-én várjuk szeretettel a
város lakosságát, minden kedves érdeklõdõt,
az Adventi koncertünkre, a Római Katolikus
Templomba, 17 órai kezdettel.
Készüljünk együtt az év egyik legszebb,
legszentebb ünnepére!

Nagyné Rózsa Zsuzsanna, intézményegységvezetõ
( A zeneiskolások hangversenyei mindig nagy élményt
jelentenek. A Templomban tartott hagyományos adventi
hangversenyük méltán arat mindig nagy sikert.
Mindenkinek szeretettel ajánlom figyelmébe!) A szerk.
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Adventi programok a Városi
Könyvtárban

Ha karácsony közeledik, mindenkit örömteli várakozás
tölt el. Várjuk az ünnepélyes, szép estét, a tündöklõ fát, a
gondtalan együttlétet, az ajándékokat. Az ünneplés lehet
elmélyült, bensõséges;lehet vidám, hangos is, de mindig valami
jó, belsõ örömmel jár.

Ehhez szeretnénk mi is, a VIK Városi Könyvtár
dolgozói hozzájárulni adventi rendezvényeinkkel.

Az idei évben is várjuk a könyvadományokat. Használt,
de még használható könyveket gyûjtünk, hogy eljuthassuk azokat
nagycsaládosok karácsonyfája alá.

A téli ünnepkörhöz kapcsolódó rajzpályázatra november
25-ig várjuk a pályamunkákat, amelyek bármilyen technikával
készülhetnek. Az eredményhirdetésre december 16-án kerül sor.

December 16-17-én karácsonyi könyvvásárt tartunk. 17-
én kerül sor a az Óvodások versmondó versenyére is.

December 18-án ablakdísz készítésre várjuk az
érdeklõdõket, majd 19-én zenével hangolódunk az ünnepre.

Találkozzunk a Könyvtárban!

Csiri-biri torna Füzesabonyban is!
Novembertõl szombaton délelõttönként

mozgásfejlesztõ foglalkozásra várják az 1-3 év közötti
kisgyermeket és szüleiket a Városi Könyvtárban.

A 40 perces tornán a kúszás, mászás, pörgés, forgás,
gurulás, ringatózás, futkározás, lóbálás, háton zötyögés, vagyis
mindenféle térben való mozgás örömét felfedezhetik a
résztvevõk. A mozgások végrehajtásához speciális tornaszereket,
irányított játékos gyakorlatokat valamint sok-sok dalt és
mondókát alkalmaznak.

A tervek szerint két csoport mûködik majd, 9.45-tõl és
11 órától. A részvételi feltételekrõl tájékozódni a könyvtárban
kihelyezett plakátokon lehet! Képeink a bemutató foglalkozáson
készültek. Mindenkit szeretettel várunk!

Sárospatakon jártunk
A kellemes õszi idõjárást kihasználva egész napos kirándulást
szervezett a Széchenyi István Általános Iskola
diákönkormányzata Sárospatakra. A különvonattal utazókkal
tartott még a VIK másik két tagintézményének, a Teleki Blanka

Általános Iskolának és a Dormándi Általános Iskolának két-két
osztálya is.

A fõprogramot a Rákóczi vár és kiállítás megtekintése jelentette
a csoportok számára. De fakultatív programként sokan
megtekintették a Református Kollégiumot, a Könyvtárat,
valamint még városnézõ sétára is jutott idõ. Az estig tartó, kissé
hosszú, de annál jól sikerültebb kirándulást az idén a szokásosnál
hosszabb õszi szünetben pihenhették ki a résztvevõ diákok,
pedagógusok és szülõk.

Nagy Zsolt, tanár
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Október 23-i ünnepség
Az október 23-i nemzeti ünnep alkalmával a városi ünnepség
már hagyományosan a római katolikus templomban kezdõdött. A
szentmise után a templomkertben elhelyezett keresztnél és
emlékpadnál Miriszlai Miklós képviselõ úr mondott beszédet,

amelyben a nemzeti egység fontosságát emelte ki. Koszorúkat
helyeztek el és mécseseket gyújtottak az emlékmûnél az
Önkormányzat mellett a polgári pártok, a városban mûködõ
intézmények, a polgárõrség. Az idõjárás nem volt kegyes a

résztvevõkhöz. Az eleredõ, majd szakadó esõ dacára sokan
követték Laminé Antal Éva polgármestert és a képviselõtestület
tagjait a templomtól a Közösségi házig tartó fáklyás
felvonuláson. A résztvevõk, immár hagyományosan, megálltak
és gyertyákat gyújtottak az I. világháborús hõsi emlékmûnél is.

Külön köszönet a rendezvényt lebonyolítását segítõ és a szakadó
esõ dacára az utcai forgalmat irányító polgárõröknek !
A Közösségi házban az ünnepség a Himnusz eléneklésével
kezdõdött. Chopin: Forradalmi etüdjét Seres Péter virtuózan adta
elõ zongorán, majd �Mi szabadnak születtünk!� címmel a
Remenyik Zsigmond Gimnázium diákjai adtak színvonalas
músort.
Laminé Antal Éva polgármester asszony ünnepi beszédében
méltatta az ünnep jelentõségét, kiemelve, hogy a magyarság
fontos és történelmi tettet vitt végbe, amikor szembeszállt az
embertelen kommunista elnyomással.
Az ünnepi beszédet ismét virtuóz zongora és fuvolaelõadás
követte. Chaminade Concertinojával Horváth Erzsébet fuvolán
varázsolta el a résztvevõket, zongorán Nagyné Rózsa Zsuzsanna
kísérte.
A Képviselõtestület döntése értelmében az ünnepség keretében
került sor a Díszpolgári Cím, a Pro Urbe díjak és egyéb
elismerések átadására.

Városunk díszpolgárává avatták sok évtizedes munkássága
elismeréseként Bocsi Imre urat, aki a Takarékszövetkezet
vezetõjeként sokat tett a város gazdasági életének fellendítéséért.

Pro Urbe díjjal tüntették ki városunk társadalmi életében
végzett munkájáért Józsa Ferenc urat, valamint Perge András
urat, aki a városi sportéletben végzett maradandó munkát.
Díszoklevelet kapott a sokak által szeretett dr. Pápai Sándor úr,
nyugdíjas háziorvos, aki idén vehette át aranydiplomáját.
Az ünnepséget a Szózat hangjai zárták, majd a díjazottakat a
Polgármester asszony fogadáson látta vendégül.
Gratulálunk a kitüntetetteknek !

A szerk.
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Miriszlai Miklós: negyven éve halott Hamvas Béla
Volt egyszer egy könyvtáros, aki úgy döntött, hogy föltárja a

válság, az összeomlás mibenlétét, s ezért kiolvassa a könyvtárat.
�Elkezdtem keresni a sötét pontot. A proton pszeudoszt, vagyis
az elsõ hazugságot� Visszafelé haladtam a múlt század
közepétõl a francia forradalomig, a felvilágosodásig, a
racionalizmusig, a középkoron át a görögökig, a héberekig, az
egyiptomiakig, a primitívekig. A válságot mindenütt
megtaláltam, de minden válság mélyebbre mutatott. A sötét pont
még elõbb van, még elõbb. A jellegzetes európai hibát követtem
el, a sötét pontot magamon kívül kerestem, holott bennem
volt�� Az evangélikus lelkész fia, enyhén hadirokkant, tényleg
belevetette magát az olvasásba.

Aztán elkészültek az elsõ széljegyzetek, elõször öt sor, aztán
tíz, majd egy oldal, aztán tíz, száz, ezer, tízezer� Esszé öt sortól a
nagyregényig, mindig csak esszé bármilyen formai kötöttségtõl
mentesen. Az évek múlásával az õsök nagy csarnoka majdnem
megtelik: India, Kína, Tibet, Japán, Egyiptom, Héber hagyomány,
Iszlám, Görög hagyomány. Majdnem minden, ami szakrális
mégis, valami véglegesen hiányzik. Én szegény kései olvasó, az
elsõ ájulásból magamhoz térve, kénytelen voltam elgondolkozni,
hiszen folyamatosan erre provokál. Eleinte sûrû utalásait
próbálom megkeresni, de ahhoz polcomra egy világkönyvtárat
lenne  szükséges telepíteni, de idõvel rájövök, hogy amit olvasok,
az maga a lepárolt világkönyvtár. Így már jó tempóban lehet
olvasni, megismerkedni, Plütarkhosszal, Nietzschével,
Keerkegarddal, és hessegetni egy mélyrõl jövõ, megnevezhetetlen
hiányérzetet. A magyar vonatkozású tanulmányok végén már
minden világos, a magyar hagyományokkal szembeni teljes
érzéketlenség. Ipolyi Arnold Magyar mythologiáját elhallgatni
több, mint különös. Az öt géniuszban a székely ember
elemzésekor keleti jegyként a bizáncit véli felismerni, s ez már
majdnem elég, hogy földhöz vágjam a könyvet. A bosszúságnál
csak a kérdés nõ nagyobbra, miért nem ért meg semmit a magyar
szakrális hagyományból? Az ellentmondást persze érzi: �Itt
vagyok ebben a népben, ezen a földön, minden szándékom
eredménytelen, minden szavam hiábavaló, minden tervem
összetört, megbuktam, észrevétlenül, fölöslegesen és fel nem
ismerve.� Ami nem köthetõ a nyugati mûveltség valamely
elõzményéhez, az számára nincs, vagy nem fogható föl. Nekimegy
Németh Lászlónak a hígmagyar, a jöttmagyar és a mélymagyar
kategóriák miatt, de kritikája felületes, és inkább valamiféle
személyes érintettségbõl fakadó indulat feszíti.

Az ellentmondás nagyon mélyrõl jön, egyén és közösség,
lelkiismeret és erkölcs problematikáját személyes sorsában éli
meg: �A rossz lelkiismeret elsõsorban privát ügy. Az ember
kénytelen önmagát lelkiismerete elõtt igazolni. Alkalmazkodása
mellett érveket kell felhoznia és önmagát lelkiismerete ellen meg
kell védenie. Ha az alkalmazkodás tovább folyik, a
lelkiismerettel szemben felvett dialektikus magatartás elmélyül,
és az embernek rendszeres védelemre van szüksége. Eleinte elég
volt, ha az ember megélhetési kifogásokat támasztott. Késõbb
már családjára kellett hivatkoznia. Végül elkezd úgynevezett
világnézetet építeni� A világnézeteket nem az igazság
érdekében építik, hanem a rossz lelkiismeret ellen� Olyan
ember, aki a korrupt alkalmazkodással szemben a morális vádat
képviseli, tényleg van. Bárki legyen is, egy dolog bizonyos, hogy
ez az ember az alkalmazkodásban nem vesz részt. Hogy a világot
maga adta fel tudatosan, vagy élhetetlenségbõl kiesett,
bizonytalan. Tény az is, hogy éppen ezért a javakról le kellett
mondania. De nemcsak a javakról. A világon kívül, vagyis a
társadalmon kívül. Elvesztette nemcsak reményét az emberi
életre hanem arra is, hogy a többivel együtt éljen.�

Hamvas ugyan nem önként vonta ki magát a társadalomból,
hanem Lukács György tessékelte ki, de többször leírja, hogy

ezért még hálát is érez. Nem is kíméli a forradalmárt: �A
forradalmár azt hiszi, mert valaki nyomorult, az igazság csak
az õ oldalán lehet. De abban a pillanatban, amikor a
forradalmár a világot elfoglalja és berendezkedik, a javakat
azonnal birtokba veszi és védeni kezdi, a rossz lelkiismeret
benne máris felébred és a direkt morált tüstént provokálja.
Soha még nem zajlott le forradalom, hogy ez
paradigmatikusan ne ismétlõdött volna meg. Eszméit hiába
hirdeti tovább. A hirdetés már nem a direkt morál, hanem a
rossz lelkiismeret hangján történik. Ha a forradalmár
hatalomhoz jut, a világnak tüstént behódol, és kezdõdik az
egész elölrõl.�

Azért mégiscsak hátborzongató, hogy amit fél évszázada
rögzített, azt ma hatványozottan éljük át: �A hazugság nem bûn,
nem ütközik a morális törvényekkel, de nem is élettani defektus,
és ezért nem ütközik a biológiai törvényekkel. A kettõ között
van, sajátos és külön terület, mint ahogy a világ is sajátos és
külön terület a természet és a morál között. A bûn és a betegség
között lévõ speciális területen nincs tétel és nincs törvény. Ez az
egzisztencia helye. Ez a világ helye. Ez itt a természet és a
szellem között, az élet legérzékenyebb pontján a romlottság és az
elaljasodás helye. Ezért nincs jogosultabb, mint az életféltés.
Világ, ez itt az, amit eddig csináltunk, és amit � minden jel arra
vall � önhitt eszelõsséggel tovább csinálunk, annak ellenére,
hogy csaknem mindenki, aki valamennyire is értelmes, már látja,
igen kevés kell ahhoz, hogy az egész a fejünkre szakadjon. Mert
miután jelentõségét az összes téma elvesztette, egyetlen közös
megbeszélnivalónk maradt, a válság. Ezen kívül minden egyéb
felesleges és lényegtelen.

A hivatásos gonosztevõ megjelenésének ideje pontosan nem
állapítható meg. Az elsõ és elhatározó lépést mindenesetre Platón
tette meg, aki a Politeiában az uralkodónak a hazugságot
engedélyezte. Európa nehézségei többnyire kétezerötszáz évesek.
A bázis ez volt: közérdekbõl szabad hazudni. Nagyon hamar
rájöttek arra, hogy ezt nemcsak az uralkodó teheti meg,
hanem minden újságíró, és arra, hogy a hazugságról utólag
kivétel nélkül minden esetben kideríthetõ, hogy közérdekbõl
történt. A második lépés Machiavelli érdeme. Itt már
nemcsak a közérdekbõl való hazugságot engedélyezték,
hanem közérdekbõl minden bûncselekményt, leginkább
árulást, csalást, orgyilkosságot, mérgezést, népirtást, és
mindezt nem törvény ellenére, kivételesen és egyszer, és
szükségbõl, hanem mint politikai gyakorlatot.�

Azóta, ha valami tökélyre jutott, az a virtuális világ. Nem az,
ami van, hanem az, ahogyan hat. Az embernek a világban, akár
akarja, akár nem, filozófusnak kell lennie, és különbséget kell
tennie, mi az, ami ténylegesen van, és mi az, aminek mutatkozik.
Persze mindig lehet találni régi szövegeket, melyek pontosan
illenek a jelenre, de a következõ mondatokat tudnám nélkülözni:
�A modern államnak az embert szubnormálissá kell tennie,
hogy egyáltalán tudjon vele mit kezdeni. A politikai
tehetetlenség épelméjû embert nem tud kormányozni. De
ahhoz, hogy az embert demoralizálja, nem elég, hogy a
sajtóban és a rádióban és egyebütt a meteorológiáig
bezárólag a közvéleményt dezinformálja. A világot teljesen át
kell alakítani. Ez folyik ma.� Ami még nem sikerült, az az
abszolút hazugság, amit egyelõre kérdésként tudunk
megfogalmazni lehet-e igazat hazudni?

Ha �csak� az egyetemes emberrõl akarunk nagyon-nagyon
sokat megtudni, anélkül, hogy a magyar sajátos érdekelne,
olvassunk Hamvas Bélát, jó szívvel tudom ajánlani.

Bõvebben: Hamvas Béla, Életmû-kiadás 1-21. kötet.
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Válság�
írta: Kádas Imre

Kicsit (nagyon) unom már, hogy életem nagy része arról
szóljon, hogy politikai és pénzügyi vezetõk mindenféle okokra
hivatkozva (kivéve a saját hozzá nem értésük) arra próbálnak
rávenni, hogy most ugyan húzni kell egyet a nadrágszíjon, de
hamarosan (ez itt az ígérgetések helye).

A 70�-es években az eladósodás és a növekvõ nyugati
importfüggõség miatt egyre rosszabb helyzetbe került az ország,
miközben Kádárék azt gondolták, hogy az 1956-os forradalom
ismétlõdésének a veszélye miatt nem szabad az életszínvonalat
csökkenteni. 1982-re államcsõd közeli helyzetbe sodródott az
ország, melybõl a kiutat a Nemzetközi Valutaalap és Világbank
kölcsönei jelentették, amihez azonban Magyarországnak be
kellett lépnie a világ két legnagyobb tõkével rendelkezõ
kapitalista szervezetébe, 1982-ben és 1983-ban. A Valutaalaphoz
történt csatlakozás óta hazánk többször is igénybe vette a
szervezet forrásait készenléti hitel megállapodás formájában.
Legutóbb 1996-ban kötöttünk elõvigyázatossági
hitelmegállapodást az IMF-el. 1998-ban a szervezettõl felvett
hiteleket teljes egészében visszafizette az ország.

A Nemzetközi Valutalap, a Világbank és az Európai Unió
20 milliárd � összegû hitelcsomagját 2010. március végéig
hívhatja le a magyar kormány. A készenléti díj éves szinten
0,25%, kamata 5-6%, a visszafizetés futamideje 3-5 év. A
hitelkeret készenléti díja tehát évi 50 millió euróba, jelenlegi
árfolyamon kb. 13 milliárd forintba fog kerülni az országnak.

Igaza lett tehát Kóka Jánosnak, aki dübörgõ gazdaságról,
magyar pumáról beszélt. A gazdaság valóban dübörgött, csak
rossz irányba. Célba is ért, hiszen az uniós országok közül
egyedül Magyarországnak kellet a fenti hiteleket igénybe venni,
elkerülendõ az államcsõdöt.

Sajnos még most is sokan vannak, akik egyszerûen nem
veszik tudomásul, hogy 2002 óta, minden hazai és nemzetközi
figyelmeztetés ellenére dübörögtünk újkori történelmünk
legnagyobb válsága felé. Az Európai Unióba velünk együtt
belépõ országok valamennyien megtalálták a helyes utat és

irányt, minden területen elhagytak minket. A nemzetközi válság
ellenére Szlovákiában januártól az euró lesz a hivatalos
fizetõeszköz, Szlovéniában már korábban bevezették. Nem a
szlovák miniszterelnökre kell haragudnunk, amikor megvetõ
mosollyal mutogat ránk, hiszen Fico csak élvezi
nyomorúságunkat, de nem õ okozta! Gyurcsány, Kóka,
Draskovics, Veres urak és társaik, azok, akik most azt akarják
elhitetni velünk, hogy õk a haza megmentõi a 20 milliárdos
hitelcsomag tetõ alá hozásával. Õk azok, akik most is
milliárdokat költenek politikájuk reklámozására az elmúlt évek
sikereit hangoztatva. Pedig elég lenne egy üres lap is! Vállalja-e
valaki közülük a felelõsséget, kértek-e már elnézést valakitõl,

hogy ilyen bajt hoztak a nyakunkra? Felmerült-e a gondolat
valamelyikükben, hogy lesütött szemekkel, a hátsó kijáraton
távozva átadják a helyüket olyanoknak, akik tudnának tenni
valamit az érdekünkben?

De miért is tennék? Ezzel elismernék tehetetlenségüket,
alkalmatlanságukat. Utat nyitnának a megoldás felé. Hosszú
idõre (egyesek talán végleg) kikerülnének a politika
frontvonalából, kiderülne, hogy mások bölcsebbek,
elõrelátóbbak, alkalmasabbak egy ország vezetésére. Ez az, amit
sohasem fognak önként megtenni, pedig minél tovább maradnak,
annál nagyobb lesz a baj!
Ön gondolt már erre?

�A tanácsnok szemével�

Mire számíthatunk 2009-ben
az önkormányzati gazdálkodás
során ?
Felemás a helyzet. A 2006-ban megöröklött
�csõdtömeg gazdálkodást� az új szemlélettel és
progresszív programmal elinduló megújult
Képviselõtestület kemény, konfliktusokat is felvállaló
munkával dolgozta le. Mára van egy ütõképes,
átgondolt intézményi struktúra, fegyelmezett
gazdálkodási környezet, ami jó esélyeket kínál a
további munkához.
Ez év tavaszán a kötvény kibocsátásával és sikeres
lejegyzésével, a lehetõ legalacsonyabb kamatszint
mellett jutottunk olyan, 1 milliárd Ft-os fejlesztési
forráshoz, amelyrõl a környezõ települések csak
álmodnak. És akkor jött a pénzügyi válság.

Mit is jelent ez a város gazdálkodása szempontjából,
hiszen (most félretéve a magánemberi gondokat)
bennünket ez érdekel leginkább.

Alapvetõen válasszuk ketté a dolgokat. A város
költségvetése és az itt élõ emberek szempontjából is
két oldalát kell látnunk a kérdésnek.
Az egyik oldal az intézményi mûködtetés, ami az
iskolák, óvodák, egészségügy, szociális ellátás
kérdését jelenti. Határozottan le kell szögeznünk,
hogy a VIK megalapításával az intézményrendszer
átszervezése, optimalizálása lezárult. A Testület
nem tervez semmilyen átalakítást, hiszen felállt
az optimálisnak érzett szervezet.
A 2009-es számokat viszont még nem ismerjük.
Semmi jóval nem kecsegtet, hogy a Kormány egyre �
másra vonja vissza a 2009-es költségvetési
javaslatokat, állandóan más számokat jelenítve meg.

Jelenleg az látszik, hogy ismét az önkormányzatokon
akar a saját maga által elkövetett  hibás és káros
gazdaságpolitika és a válság nyomán lassan
kezelhetetlenné váló helyzetben szorítani a
kormányzat. Ebben nyilván politikai szándék is
meghúzódik, hiszen az önkormányzatok többsége
jobboldali irányultságú. Várhatóan 2009-ben
kevesebb lesz az önkormányzati normatíva,
szigorodnak a felhasználás szabályai, kevesebb lesz a
településekre, az itt élõ emberekre költhetõ pénz !
Itt nyer különös jelentõséget az, hogy racionalizáltuk
Füzesabony intézményrendszerét, gazdaságosabbá,
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hatékonyabbá tettük a mûködést. Az a törekvés,
amely az intézményeket is serkenti arra, hogy
keressék újabb és magasabb normatívák
leigénylésének lehetõségét, elõsegíti az intézmény
mûködési feltételeit és nem utolsó sorban segíti az
ott dolgozók munkahelyének megtartását.
Ebben a  válsággal sújtott idõben bizonyosodik be,
hogy helyes volt a Testület megválasztásától
hangsúlyozott és megvalósított szándéka, mely
szerint csak olyan beruházásokat hajt végre ami nem
jelent többlet mûködési igényt.
Hogy példát is hozzak: a szocialisták által elõszeretettel,
imamalomként hangoztatott uszoda beruházás
mûködési költségei most véglegesen padlóra tennék a
költségvetést, hiszen más sem hiányozna, mint egy évi
mintegy 80-100 millióba kerülõ presztizs beruházás
fenntartása. Erre ugyanis egy fillér normatíva nem jár !
Az óvodát, bölcsödét meg zárhatnánk be, segélykeretre,
elesettek támogatására egy fillér nem jutna. Ülhetnénk
nyakig az uszodában!
Szóval a mûködésre várható állami finanszírozás
bizonyára drasztikusan csökkenni fog! Bízunk
benne, hogy megbirkózunk vele, ha nehéz is lesz. A
jobboldali képviselõk mindent meg fognak tenni a
városi munkahelyek biztonsága és az
intézmények mûködtetése érdekében. A válságból
való kilábalás csak kemény fegyelmezett
munkával lehetséges.
Joggal vetõdik fel a kérdés, miként érinti a válság a
tervezett önkormányzati beruházásokat ?
A kérdés összetett. Szeretném leszögezni, hogy a
kormányzat (és képviselõi�) ezen a téren is
érthetetlen magatartást folytatnak. Vannak
pályázataink, amikrõl már hónapok óta dönteni
kellett volna, már folyhatna a munka. Ezek központi
szándékot mutatnak és általában minden
önkormányzatra, pályázatra igazak hogy nincsenek
elbírálva. Joggal kérdezhetjük hogy miért ?
Vannak olyan pályázataink, amiben a helyi politikai
�betartás� nyilvánul meg. Ilyen például az un.
iskolafelújítási� pályázat, ahol a szocialista vezetésû
Területfejlesztési Tanács (tagok Sós Tamás, Nagy
Imre stb) annak ellenére sem akarja kiadni a
támogató nyilatkozatot a városnak, hogy a pályázat
pontszáma jóval meghaladja a támogatási küszöböt.
Nyilván épp ezért nem. Itt kap jelentõséget az, hogy a
megye vezetése (hála a jobboldalról átállt Ambruzs
Zoltánnak) szocialista. Az MSZP-s országgyûlési
képviselõ segítõkészsége kimerül a pártrendezvények
támogatásában.

De visszatérve a válságra. A fejlesztések visszaesnek,
leállnak várhatólag az önkormányzati szektorban is,
ugyanis a saját erõ hiányában nem tudnak hozzáférni
az önkormányzatok az Eu-s forrásokhoz. A bankok
(mivel maguk is forráshiányosak ) nem fognak tudni
hitelt adni beruházásokhoz az önkormányzatoknak
sem. Itt a sok Eu-s pénz és nem lehet hozzájutni,
mert nincs hitel, vagy csak vállalhatatlan
feltételekkel�. Ez várható.
DE NEM FÜZESABONYBAN !
Az Önkormányzat a kötvény kibocsátásával
rendelkezik valamennyi pályázatához a saját
erõvel, a kellõ nagyságrendig. Sokat pályázat

nélkül is képesek vagyunk megvalósítani, de kivárjuk
az eredményhirdetést! (A járdákra, sporttelepre
sajnos nincs és nem várható pályázat, ezért azokat
megcsináltuk !)
Füzesabony nincs rászorulva elõnytelen banki
hitelre és nem marad el beruházása azért sem,
mert nem kap hitelt. (Csak megjegyzem, hogy a
város ekkora volumenû beruházásokhoz beruházási
hitelt a fedezet elégtelensége miatt amúgy sem
kaphatott volna Egyszerûen nincs a hitel
fedezeteként felajánlható vagyon.)
A város kész és képes végrehajtani azt a nagy ívû
beruházási programot, amit a jobboldal a
választással ígért. Rendelkezünk a szükséges
forrásokkal, a beruházások terén tehát egyedül
a politikai ellenfelek eddig is tapasztalt és most,
hogy Füzesabony kedvezõ helyzete számukra is
nyilvánvaló, még erõsebb aknamunkájára
számítunk. Tapasztaljuk is !
Miért szükséges és mi haszna a beruházásoknak még
akkor is, ha politikai ellenfeleink sikerrel
akadályozzák meg a pályázatainkat ?
A válság várhatóan munkahelyek elvesztését hozza
világszerte, így városunkban is. Ilyenkor kap az
különös jelentõséget, ha valaki elõre menekül és
élénkíti a gazdaságot. Mi helyi szinten, a
rendelkezésünkre álló eszközökkel ezt tesszük.
Decemberben a Vásártéren 60 fõt foglalkoztató
beruházás kezd el mûködni. Ide további
befektetõket várunk. Tervezett beruházásaink
nyomán az elinduló munkálatok az azokon
dolgozó embereknek, vállalkozásoknak adnak
munkát. Õk itt kapnak fizetést vagy itt képzõdik
jövedelmük. A munkálatok legalább 2 évet fognak
igénybe venni ! Ez addig is biztos jövedelem lesz
és reméljük akkorra elmúlik a válság.
A megvalósult beruházások nyomán a város
szerepe felértékelõdik, nõ a beruházási
hajlandóság, nõnek a munkahelyek. És itt még
nem beszéltünk a város saját munkahely
teremtési, foglalkoztatás bõvítési
elképzeléseirõl, amit épp a biztos pénz, az 1
milliárdos forrás tesz lehetõvé.
Egyszóval a Városnak rendelkezésére áll a pénz
a tervek megvalósításához. A fentiekbõl azt
hiszem nyilvánvaló a politikai ellenfelek
szándéka, hogy ennek az összegnek az itt lakók
érdekében való felhasználását,
megakadályozzák. Erre minden eszközt igénybe
vesznek, hiszen sokkal jobb gazdasági
körülmények között sem tudtak semmilyen
eredményt felmutatni !
A válság tehát várhatóan a mûködést és nem a
beruházásokat érinti, de mindent megteszünk
azért, hogy a mûködés terén se legyen
fennakadás !
Válság idején még érvényesebb az a szabály,
hogy oda megy a befektetõ, ahol fejlõdést lát,
hiszen az elmaradott területek még jobban
leszakadnak. Emellett nem lényegtelen az így
befolyt helyi adó bevétel sem, hiszen a pénznek
ezernyi helye van, itt Füzesabonyban.

Kotán Gy.
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Az ügyvéd válaszol
Mai rohanó világunkban nehéz eligazodni. Sokszor
találkozunk olyan kérdésekkel, amik a mindennapi
életben gyakran elõfordulnak. Ilyen az öröklés illetve
az ingatlan adásvétel is. Hogy segítsük olvasóinkat
eligazodni, ezekrõl a kérdésekrõl kérdeztük dr.
Medgyesi Melinda ügyvédet.

1. Mennyi illetéket kell fizetni lakástulajdon öröklése
esetén?

Az örökhagyó gyermeke, házastársa, szülõje, valamint a
háztartásában eltartott szülõ nélküli unokája 18 millió
forintig 2,5%, a 18 millió forint feletti rész után 35 millió
forintig 6%, a 35 millió forint feletti rész után pedig 11%-
os mértékû illeték fizetésére köteles.

2. Illetékfizetési szempontból az ingatlan adásvételt,
vagy az ajándékozást célszerûbb választani?

Ajándékozás esetén az ajándékozó gyermeke, házastársa,
szülõje, valamint a háztartásában eltartott szülõ nélküli
unokája 18 millió forintig 5%, a 18 millió forint feletti
rész után 35 millió forintig 8%, a 35 millió forint feletti
rész után pedig 12%-os mértékû illeték fizetésére köteles.

Míg adásvétel esetén az illeték mértéke lakóingatlannál 4
millió forintig 2%, a forgalmi érték ezt meghaladó
összege után 6%.

Tehát az adásvétel a kedvezõbb.

3. Milyen költségekkel kel számolni egy lakóingatlan
adásvétele kapcsán?

Az ingatlan megszerzésével rendszerint együtt járó
költségeket a vevõ köteles megfizetni. Számolni kell a
4.000,-Ft, hiteles tulajdoni lap másolat díjával, a vételár
1%-a ügyvédi munkadíjjal, 6.000,-Ft a földhivatali eljárás
díjával, valamint a visszterhes vagyonátruházási
illetékkel (4 millió forintig 2%, a forgalmi érték ezt
meghaladó összege után 6%).

4. Kell-e illetéket fizetni házasság felbontása esetén?

NEM MINDIG. Ingatlan közös tulajdonának
megszüntetése esetén vagyonszerzési illetéket akkor kell
fizetni, ha a megosztás folytán valamelyik tulajdonostárs
a korábbi tulajdoni hányadának megfelelõ értéknél
nagyobb értékhez jut. A vagyonszerzési illetéket az
értékkülönbözet alapulvételével kell kiszabni. Házastársi
vagyonközösség megszüntetése esetén ha valamelyik fél
csak azért kap a közös vagyonból nagyobb részt, mert a
közös tartozásból is többet vállalt át, és az átvállalt
tartozás összege az értékkülönbözetet kiegyenlíti, illeték
kiszabásának nincs helye.

5. Milyen illetékkedvezményt lehet érvényesíteni
adásvételkor?

Mentes az illeték alól a lakóház építésére alkalmas
telektulajdonnak a megszerzése, ha a vagyonszerzõ az
ingatlanon 4 éven belül lakóházat épít és a felépített
lakóházban a lakás(ok) hasznos alapterülete eléri a
maximális beépíthetõség legalább 10%-át. A
vagyonszerzõ lakóház-építési szándékáról legkésõbb az
illetékfizetési meghagyás jogerõre emelkedéséig
nyilatkozhat az állami adóhatóságnál.

További kedvezmény, hogy a 35. életévét be nem töltött
fiatal elsõ lakástulajdonának megszerzése esetén az
egyébként fizetendõ illeték 50%-ig terjedõ, de legfeljebb
40 000 forint kedvezményre jogosult, ha az egész
lakástulajdon forgalmi értéke a 8 millió forintot nem
haladja meg.

Köszönjük a felvilágosítást!

K Gy.

Zarándoklat a város határában álló Szent
Vendel kápolnához

Október 23-án délelõtt került megrendezésre, az elsõ Szent
Vendel napi zarándoklat Füzesabonyban.
A kellemes õszi idõben, nagyjából hatvanan - kicsik és nagyok -
zarándokoltak a Pusztaszikszón lévõ, jelenleg még igen
leromlott állapotú kápolnához. A jó másfélórás séta, a
plébániatemplomtól indult, és a telepi kápolna érintésével,
imádkozva, énekelve, kötetlen beszélgetést folytatva ért véget. A
kápolnánál Péter atya szentmisét mutatott be Szent Vendel
tiszteletére. A reményeink szerint hagyománnyá váló
zarándoklat új színfolt volt a füzesabonyi egyházközség
életében, és itt szeretnék köszönetet mondani azoknak akik
bármilyen módon hozzájárultak.  Gál T.
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Szent Vendel
Ünnepe: október 20.
*Skócia, 554 körül(?). +Tholev, 617. (?)
Vendel ír-skót nemzetségbõl származott. Élete a Szent Patrik
utáni idõre esik, amikor a pogányság még erõsen éreztette
hatását.
A legendák szerint, melyek 1417 után keletkeztek ugyan, de
történeti hitelességük aligha vonható kétségbe, Vendel királyfi a
mi fogalmaink szerint egy törzs vezérének a fia volt. Korán jelét
adta a jámborságnak és a keresztény mûveltség, sõt a papság
iránti vonzódásának, amit atyja nem jó szemmel nézett. Épp
azért, hogy elvonja a tanulástól, nyájainak õrzését bízta rá. De
mint annyiszor, amikor valakit szolgai munkára kényszerítenek,
hogy elvonják Istentõl, Vendellel is az ellenkezõje történt annak,
amit atyja akart: a juhok legeltetése közben, a mezõk csendjében
megérlelõdött szívében a remeteség, az Istenben elmerült
szemlélõdés utáni vágy. El is határozta, hogy amint lehet, remete
lesz, de elõbb elzarándokol a Szentföldre és Rómába. Talált
magához hasonló hat ifjút, akikkel útnak is indult.

Rómába meg is érkezett a kis zarándokcsoport, a szentföldi útról
azonban le kellett mondaniuk. Háborús hírek jöttek: perzsák és
arabok támadásai érték a Szentföldet, s végül nem sokkal
késõbb, 614-ben el is pusztítottak minden zarándokhelyet.
Vendel társaival együtt elindult hazafelé. A remeteség iránti
vágy azonban oly erõssé nõtt a szívében, hogy Trier közelében, a
várostól fél nap járóföldnyire megtelepedtek az erdõben.
Kunyhót építettek maguknak és szigorú böjtölés és imádság
közben megkezdték a pusztai remeték életét. Olykor azonban
koldulniuk kellett. Egy ilyen alkalommal Vendelt megszidta egy
gazda: ahelyett, hogy tétlenkedve koldul, inkább dolgozna és õ
segítene másokon. Ez Vendelt arra késztette, hogy elszegõdjön a
gazdához, aki elõbb a disznóit, majd a marháit, végül a juhait
bízta az õrzésére.

Legendája elmondja, hogy Vendel mindig a legjobb legelõt
kereste a juhoknak, és fáradságot nem kímélve járta nyájával a
dombokat, szíve pedig szüntelenül remetecellája után vágyott.
Ez a vágya oly kedves volt Isten elõtt, hogy angyalok jöttek, és
nyájával együtt fölemelték és elvitték a cellájához. Csakhogy a
cella közelében nem volt víz a juhoknak. Vendel ekkor
felfohászkodott, majd a földbe szúrta pásztorbotját, és mindjárt
bõ forrás fakadt a földbõl. Gazdája éppen arra lovagolt és
kemény szavakkal kérte számon Vendeltõl, miért vitte oly
messzire a jószágot. Vendel megígérte, hogy a kellõ idõben
nyájával együtt otthon lesz. Amikor a gazda - vágtában hajtva
lovát - hazaért, megdöbbenve látta, hogy Vendel már várja, a
juhok pedig mind az akolban vannak.

E csodák láttára gazdája elbocsátotta: belátta, hogy nem
munkakerülõ naplopás a remeteélet. Vendel visszatért, de nem
sokáig maradt egyedül. A körülötte letelepedett remeték annyira
tisztelték, hogy elöljárójukká választották. Az egyik legenda
szerint még Vendel életében közösséget alkottak, kolostort
építettek és a bencés regula szerint élõ közösség apátjává
választották Vendelt, aki így halt meg 617-ben.

Azon a helyen temették el, ahol a remetekunyhója állt. Tisztelete a
sírja körül azonnal megkezdõdött, s hamarosan kápolnát emeltek,
mely a csodák következtében zarándokhellyé vált. Vendel csodái
fõleg a járványos betegségek áldozatain mutatkoztak, illetve azok
tapasztalták jóságos közbenjárását, akik állataik bajaiban hívták
segítségül. Így telt el hét évszázad. A nagy térítések szentjei
mellett szélesebb körben nem terjedt el az egyszerû pásztor-
remete-apát tisztelete. Trier azonban rendkívüli módon tapasztalta
égi segítségét: 1320-ban pestis ütötte fel a fejét a városban, de
Szent Vendel segítségül hívása után hirtelen megszûnt a járvány.
Hálából Balduin herceg templomot építtetett, melyet 1360

pünkösdjén szenteltek fel, és átvitték Vendel ereklyéit a
kápolnából az új templomba. 1506-ban márvány szarkofágot
készítettek, s mindaddig, amíg a tholeyi kolostor állt, ünnepi
körmenettel emlékeztek az ereklyék átvitelérõl. Késõbb, amikor
hitetlenül hallgatták a Vendel-legendákat, ismételten felnyitották a
sírt, hogy újabb és újabb nemzedékek bizonyosodhassanak meg az
ereklyék hitelességérõl.
A Római Kalendáriumba ugyan nem került be Vendel ünnepe,
de Európa- szerte több mint 1500 templomot ajánlottak az õ
oltalmába, s ezek közül kb. 160 zarándokhely. A német
nyelvterületen Hollandiától Tirolig hagyományos tiszteletét a
német telepesek magukkal hozták Kelet- Európába, így
hazánkba is.

plébános
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Perge Lászóné rovata

Az Ínyenc Kukta e hónapban a Muskátli vendéglõt kereste
meg. A vendéglõ szakácsa Bárdió László, aki Kálban lakik,
két és fél éve dolgozik itt. Szereti munkáját, és örömmel
kínálja az alábbi receptjét a füzesabonyi olvasóknak. Azért
választottam ezt az ételt, mivel ezt a kitûnõ �magyar cpecialitást � kezdõ
háziasszonyok is bátran elkészíthetik, és biztos siker aratnak vele.

CIGÁNY PECSENYE
Hozzávalók: 4 szelet, 15-16 dkg tarja, 4 csík füstölt szalonna, 4-5
gerezd fokhagyma, só, bors, pirospaprika, liszt, olaj.
Elkészítés: A hússzeleteket alaposan kiverjük, a serpenyõben a
bevagdosott szalonnát megsütjük. A szalonna zsírhoz kevés
olajat öntünk. A tarja szeleteket ízlés szerint sózzuk, borsozzuk,
majd paprikás lisztben, megforgatjuk és a forró zsiradékban,
gyakran forgatva, kisütjük. A húst kivéve, a zsiradékhoz szórunk
egy fél ek. lisztet, egy csipet pirospaprikát, gyorsan
összekeverjük és felöntjük, kb. 1 dl hidegvízzel. Hozzáadjuk a
zúzott fokhagymát, majd beletesszük a kisütött tarja szeleteket,
amivel együtt 2-3 percig pároljuk. Ha túlságosan besûrûsödne,
vízzel hígítsuk. Tálaláskor sült burgonya mellé tesszük,
megöntjük egy kevés pecsenyelével, majd rátesszük a kisült
kakastaréjba igazított szalonnát. Savanyúságot kínálunk hozzá.
Jó étvágyat kívánok!

A hónap tippje!

A dió
Kínában, Közép-Ázsiában és Közép- Európában õshonos
sokoldalú, értékes növény. Fája a bútorgyártás nemes
alapanyaga. Leveleit, termésének zöld burkát /diókopács/ és a
csonthéjon belül a gyümölcstõl elválasztó fás hártyát
gyógyászati célokra alkalmazzák. A dióbél igen ízletes csemege,
tápértéke magas, konyhai felhasználása szerteágazó. Hatásait
tekintve vértisztító, féregûzõ, valamint javítja az emésztést.
Sajátossága, hogy a szervezet számára különösen fontos omega-
3 zsírsavat is tartalmazza. Az újabb kutatások szerint a dió védi a
szívet, sõt antidepresszáns hatása is van.

Novemberi kalendárium
Szent András hava � Õszutó
1-2. Mindszent. �Mindenszentek� és �halottak napja� a halottakra
való emlékezés ünnepe. Az I. sz.-tól kezdõdõen november elsejét
szentelte az egyház a halottak emlékére, késõbb a protestánsok is
átvették. Mindkét napot a néphagyományban számos hiedelem övezi.
A néphit szerint ilyenkor hazalátogatnak a halottak, ezért régen
számukra is terítettek, kenyeret, sót, vizet tettek az asztalra. Egyes
vidékeken a temetõbe vitték ki az ételt, és a sírokra helyeztek belõle, a
maradékot, pedig a koldusoknak osztották. Sokfelé azt tartják, hogy
Mindszentek és a halottak napja közti éjszakán a halottak miséznek a
templomban, és amíg a harang szól, hazalátogatnak, ezért minden
helyiségben lámpást gyújtottak, hogy a hazalátogató eligazodjanak a
lakásban. E hiedelmek ma már kiveszõben vannak, de mindkét nap
városon és falun ma is egyaránt a halottakra való emlékezés ünnepe.
Ilyenkor benépesülnek a temetõk, s a virágokkal, mécsesekkel borított
hantokat körülállják a hozzátartozók.
11. Márton. A legenda szerint Szent Márton alázatból ki akart térni
a püspökké választása elõl, ezért a ludak óljába bújt el, azok viszont

gágogásukkal elárulták. E legenda hozható kapcsolatba a �Márton
lúdja� kifejezés, és az, hogy ilyenkor országszerte lakomákat,
bálokat tartanak. Ekkor vágják a tömött libákat, mert azt vallották,
hogy �aki Márton napon libát nem eszik, egész éven át, éhezik.�
19. Erzsébet. Ha Erzsike megrázza a dunyháját, az havazást jelent.
25. Katalin. �Ha Katalin kopog, karácsony lucsog.� Nagy
jelentõsége van a vízbe helyezett gyümölcságnak, a �katalinág�-
nak, amely, ha karácsonyra kizöldül, a lányok számára közeli
férjhezmenetelt jelent.
30. András. András-naphoz fûzõdik a legtöbb férjjósló szokás,- �
andrásoló� napok. Sokfelé ilyenkor már disznót vágnak, mert a hús
már eltartható. A téli évnegyedkezdõ mulatságok napja. András-nap
utáni vasárnap kezdõdik advent, ettõl kezdve karácsonyig
lakodalmat, táncos összejövetelt nem tartanak.

Petrõfi Sándor
MAGYAR VAGYOK

 

Magyar vagyok. Legszebb ország hazám
Az öt világrész nagy terûletén.
Egy kis világ maga. Nincs annyi szám,
Ahány a szépség gazdag kebelén.
Van rajta bérc, amely tekintetet vét
A Kaszpi-tenger habjain is túl,
És rónasága, mintha a föld végét
Keresné, olyan messze-messze nyúl.

Magyar vagyok. Természetem komoly,
Mint hegedûink elsõ hangjai;
Ajkamra fel-felröppen a mosoly,
De nevetésem ritkán hallani.
Ha az öröm legjobban festi képem:
Magas kedvemben sírva fakadok;
De arcom víg a bánat idejében,
Mert nem akarom, hogy sajnáljatok.

Magyar vagyok. Büszkén tekintek át
A multnak tengerén, ahol szemem
Egekbe nyúló kõsziklákat lát,
Nagy tetteidet, bajnok nemzetem.
Európa színpadán mi is játszottunk,
S mienk nem volt a legkisebb szerep;
Ugy rettegé a föld kirántott kardunk,
Mint a villámot éjjel a gyerek.

Magyar vagyok. Mi mostan a magyar?
Holt dicsõség halvány kisértete;
Föl-föltünik s lebúvik nagy hamar
- Ha vert az óra - odva mélyibe.
Hogy hallgatunk! a második szomszédig
Alig hogy küldjük életünk neszét
S saját testvérink, kik reánk készítik
A gyász s gyalázat fekete mezét.

Magyar vagyok. S arcom szégyenben ég,
Szégyenlenem kell, hogy magyar vagyok!
Itt minálunk nem is hajnallik még,
Holott máshol már a nap úgy ragyog.
De semmi kincsért s hírért a világon
El nem hagynám én szülõföldemet,
Mert szeretem, hõn szeretem, imádom
Gyalázatában is nemzetemet!
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